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اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصادی - حادثه دردناک 
تصاعــد آنــی گاز متــان در ۲ معدن 
شــرکت »معدنجو« طبس در شامگاه 
شــنبه )۳۱ شهریور( منجر به محبوس 

شدن کارگرانی شد که در شیفت شب 
مشغول به کار بودند. حادثه تلخ نشست 
گاز در بلوک B و C باعث شــد تا ۶۹ 
کارگر دچار حادثه شــوند. تعدادی از 
این کارگران مصدوم، تعدادی محبوس 
و تعدادی دیگر دچار خفگی شدند و ۴۹ 

نفر از آنان جان خود را از دست دادند.
این حادثه به قدری جانســوز بود 
که ســه روز عزای عمومی اعلام شد و 
رهبر معظم انقلاب اســلامی در پیامی 
ضمن تسلیت به خانواده های داغدار، بر 
لزوم بیشترین تلاش برای امدادرسانی 

به کارگران تاکید کردند. در همین راستا 
وزرای صنعــت، معــدن و تجارت و 
تعاون، کار و رفــاه اجتماعی در محل 
حادثه طبس حضــور پیدا کردند و در 
جلسه ای مشترک، تصمیماتی به منظور 

پرداخت حقوق و دســتمزد 
جانباختــگان حادثــه معدن 
طبس و نحــوه حمایت های 
بیمه ای از خانواده های ایشان 

اتخاذ کردند.
همچنین سخنگوی قوه 
قضاییه درباره حادثه دردناک 
طبس اعلام کرد که بلافاصله 
دســتگاه قضایی پس از وقوع 
حادثه با دســتور ریاست قوه 
قضائیه برای بررسی وضعیت 
و برخــورد با قصور احتمالی 
ورود کــرد. همچنیــن بــه 

دادستانی کل کشور و سازمان بازرسی 
کل کشور نیز دستور داده شد تا اقدامات 
قانونی لازم را انجام دهند تا از تکرار این 

حوادث جلوگیری شود.
هر چند حضور مســئولان و ارائه 
حمایت های مادی و معنوی مرحمی بر 
زخم بازماندگان حادثه معدن است، اما 
نیاز است تا با سیاست گذاری ها جلوی 
اینگونه حوادث گرفته شــود تا با وقوع 
حادثه ای در معدنی دیگر، داغ خانواده 

ها تازه نشود.
این نخســتین باری نیســت که 
کارگران در معادن محبوس یا جان می 
دهند، بلکه بررســی آمارها در ۱۵ سال 
گذشته نشــان می دهد که داستان تلخ 
جان باختن ۴۳ نفــر از معدنچی ها در 

معدن »یورت« اســتان گلستان در سال 
۱۳۹۶، در معدن طبس تکرار شده است.

پیش از این نیز از سال های ۱۳۸۸ 
تا سال گذشته ۶۵ نفر در معادن محبوس 
و جان باختند که بیشترین این حوادث 

برای معدن یورت استان گلستان با ۴۳ 
کارگــر و کمترین حادثــه برای معدن 
»ونارچ« استان قم با یک کارگر گزارش 
شــده اســت. البته معادن »باب نیروز« 
شهرستان زرند با ۱۲ جان باخته، معدن 
»اشــکلی« هجدک استان کرمان با پنج 
جان باخته و معدن »یال« طبس با چهار 
جان باخته نیز یادگار حوادث دردناک 
جــان باختن کارگرانی هســتند که در 
عمق زمین برای امرار معاش دســت و 
پنجه نرم می کنند. بررسی حادثه معدن 
یورت استان گلستان نشان می دهد که 
مســائلی همچون کافی نبودن سیستم 
تهویه مناســب، نبود مسیرهای کمکی 
بــرای کمک به تهویه تونل، ارائه ندادن 
آموزش های لازم بــه کارگران، مجهز 

نبودن لکوموتیوها به تجهیزات رادیاتور 
اگزوز و نبود تشکیلات امداد و نجات 
و مدیریت بحران، منجر به حادثه شده 

و جان کارگران را گرفته است.
هر چنــد هنوز دلیل حادثه معدن 
طبــس بــه صــورت دقیق 
مشــخص نشده اســت، اما 
کارشناسان حوزه معدن معتقد 
هســتند که نبود ایمنی و عدم 
سرمایه گذاری در بخش معدن 
باعث بروز چنین حوادثی می 
شــود. این در حالی است که با 
توسعه مکانیزاسیون و استفاده 
از تجهیزات مــدرن، به طور 
قطع به ســمت صنعتی سازی 
در معادن رفتــه و از این گونه 

حوادث کاسته می شود.
و  مکانیزاســیون 
اســتفاده از تجهیزات مدرن در 

معادن
»ســعید صمدی« دبیــر انجمن 
زغالسنگ کشور درخصوص نوسازی 
تجهیزات و ســرمایه گذاری در معادن 
برای کاهش حوادث می گوید: معادن 
زغال در چند ســال اخیر مغفول مانده 
است و به جای سرمایه گذاری در معادن 
و خرید از معدنکاران داخلی، بیشتر بر 

واردات تاکید شده است.
بــه گفته وی، بر اســاس آخرین 
آمارها ۸۰۰ میلیون دلار زغال ســنگ 
در ســال ۱۴۰۱ وارد کشور شده است 
کــه اگر ۸۰ میلیون دلار به بخش معادن 
اختصاص پیدا می کرد امروز شــاهد 
چنیــن حوادثی نبودیــم، ضمن اینکه 

برای تجهیز ایمنــی معادن ۳۰ میلیون 
دلار نیاز داریم. وی تاکید کرد: ما نگران 
وضعیت ســایر معــادن و معدنکاران 
هستیم، معادن زغال سنگ کشور نیازمند 
رسیدگی و اختصاص تسهیلات است 
تا ضمن جلوگیری از خروج ارز بتوانیم 
ایمنی معادن را حفظ کنیم و شاهد چنین 

حوادث دردناکی نباشیم.
همچنیــن، حرکت به ســمت 
مکانیزاسیون معادن در راستای افزایش 
ســطح فناوری و استفاده از تجهیزات 
مــدرن و فناورانه در معــادن با هدف 
جلوگیری از ارزبــری، کاهش نیروی 
کار در معــادن و افزایــش تولیــد از 
دیگــر مباحث مورد تاکید دبیر انجمن 

زغالسنگ کشور بود.
تاکیــد بر ارتقــای امنیت و 
ســامت کارگــران در معادن با 

بروزرسانی تجهیزات
»محمدرضا بهرامن« رئیس خانه 
معــدن ایران نیز در باره حوادث معادن 
به خاطر نبود استانداردهای لازم ایمنی 
و سرمایه گذاری در این عرصه، پیش از 
این هشدار داده و گفته بود که وضعیت 
ایمنی و سلامت کارگران در معدن زغال 
سنگ کشور در بدترین حالت خود قرار 
دارد. وی با تاکید بر نوسازی تجهیزات 
و ماشین آلات معادن زغال سنگ گفت: 
قدیمی بودن تجهیزات و ماشــین آلان 
معادن زغال سنگ از یک سو مشکلاتی 
را ایجاد کرده اســت و از طرف دیگر، 
تجهیــزات ایمنی معــادن زغال نظیر 
دستگاه های هشــدار دهنده گازهای 
خطرناک، سیستم های ضدجرقه، تهویه 

مطلوب و امکانات مربوط به نگهداری 
از سقف و دیواره های معادن به شدت 
ناکارا هستند و هر لحظه این خطر وجود 
دارد کــه با انفجاری مهیب و یا ریزش 
ســقف و دیواره ها، معدنــکاران را از 

دست بدهیم.
وی، توجه به ســرمایه گذاری در 
حوزه تجهیزات و آموزش و استفاده از 
تجهیزات به روز ، نبود سرمایه گذاری 
کافی در معادن زیرزمینی به ویژه معادن 
زغال ســنگ، را مورد انتقاد قرار داده و 
گفته است که اصرار ما بر برخورداری 
از حمایت های تمام قد حکمرانی بخش 
معدن از این صنعت به این دلایل بود که 
وضعیت زغال سنگ در مقایسه با دیگر 
فعالیت های معدنی بسیار آسیب پذیرتر 
اســت و در نتیجه نیاز به حمایت کلان 
حاکمیتی دارد که بــا وجود اصرارها، 
این بخش از هیچ تســهیلاتی که نتیجه 

مطلوب دهد برخوردار نشده است.
طبق گفته کارشناسان، رسیدگی به 
وضعیت معــادن هر چند که متولی آن 
بخش خصوصی باشد نیازمند حمایت 
های دولتی در تخصیص ارز و تسهیل 
در واردات تجهیــزات اســت. ضمن 
اینکه باید بحث ایمنی معادن و بازرسی 
از آن زیــر نظر وزارت صنعت، معدن و 

تجارت شدت بگیرد.
»جواد قناعت« استاندار خراسان 
جنوبــی از انتقــال پیکــر آخرین فرد 
محبوس در معدن زغال ســنگ طبس 
خبر داد و گفت: عملیات امداد و نجات 
در معدنجو پس از حدود ۸۰ ساعت به 

پایان رسید.

کارگران، قربانی معادن
 نا ایمن!

حادثه تلخ انفجار در معدن »معدنجو«  طبس که منجر به جان باختن ۴۹ نفر از معدنکاران خدوم و زحمتکش شد، تلنگری 
بر توجه بیشتر به سرمایه گذاری به منظور ایمن سازی معادن سراسر کشور است تا دوباره شاهد حوادث غمبار از این دست نباشیم.

آخرین وضعیت تسهیلات
 ساخت مسکن از زبان وزیر راه

گروه اقتصادی - تزریق تسهیلات ساخت مسکن به پروژه های نهضت ملی 
مسکن طی چند ماه آینده جدیدترین وعده ای بود که وزیر راه وشهرسازی از آن 
خبر داد. طی روزهای گذشته بالاخره سکوت وزیر راه وشهرسازی در خصوص 
بازار مســکن و تعیین و تکلیف پروژه های نهضت ملی مســکن شکسته شد و 
صحبت های لازم را در خصوص برنامه های وزارت راه وشهرسازی برای پروژه 
های نهضت ملی مسکن انجام داد . نهضت ملی مسکن در دولت سیزدهم کلید 
خورد و با توجه به آنکه در قانون جهش تولید مســکن هم به ســاخت و تکمیل 
واحدهای نهضت ملی مسکن تاکید شده بود بنابراین برنامه ریزی برای ثبت نام 

و ساخت این واحدها در شهرهای مختلف انجام شد. 
وزیر راه وشهرسازی در خصوص آخرین وضعیت پروژه های نهضت ملی 
مسکن و متقاضیان گفت: اگرچه دولت عوض شده اما به یک میلیون متقاضی که 
برای مسکن در سامانه وزارت راه و شهرسازی ثبت نام کرده اند و شرایط لازم را 
داشتند؛ تعهد داریم که برای آنها مسکن تهیه کنیم.  وی ادامه داد: از این میزان ثبت 
نامی، ۷۵۰ هزار نفر مبالغی را هم واریز کرده اند. این تعهد به ما ارث رسیده و باید 
با جدیت آن را محقق کنیم. در بخش مسکن و تعهدی که به مردم داریم، شوخی 
نداریم و هیچ اهمالی در این خصوص پذیرفته نیست. با اشاره به اینکه در جلسه 
ای با رئیس کل بانک مرکزی موضوع تســهیلات مســکن را عنوان کرده است؛ 
گفت: خوشبختانه رقم خوبی برای تزریق منابع به بانک مسکن جهت پرداخت 
تسهیلات مسکن تعیین شده است که به زودی از سوی بانک مرکزی پرداخت 
خواهد شد. وی ادامه داد: نمی توانیم با بودجه قطره چکانی سالانه به تعهداتمان 
در تولید مسکن پاسخگو باشیم و لازم است منابع مالی دیگر برای این منظور بیابیم. 
عدم آماده سازی زمین های متقاضیان مسکن به  یکی از چالش هایی بود که 
وزیر راه و شهرســازی از آن یاد کرد گفت:  اراضی که قولش را به مردم داده ایم، 
آماده سازی نشده است، نمی  توانیم بگوییم این زمین شماست! این جواب در شان 
مردم نیست!  وی افزود: باید تلاش کنیم تا به سرعت اراضی مذکور توسط سازمان 
ملی زمین و مســکن و همچنین ادارات کل راه و شهرسازی آماده سازی شود تا 
اراضی در شان مردم به آنها واگذار شود. گفتنی است با توجه به آنکه دولت  در 
این دوره توجه ویژه و به خصوص داشــته است و تاکنون هم چندین نشست با 
بخش خصوصی برگزار کرده است بنابراین باید حتما برای تکمیل این پروژه ها 
برنامه ریزی لازم را انجام داد. در همین زمینه رهبر دبیر انجمن انبوه سازان مسکن 
تهران  با بیان اینکه دولت برای کنترل بازار مسکن و همچنین واحدهای نهضت 
ملی مســکن  باید به بخش خصوصی توجه کند گفــت: برای آنکه  واحدهای 
نهضت ملی مسکن در کوتاه ترین زمان ممکن ساخته و به بهره برداری برسد باید 
از تکنولوژی و  فرصت های بخش خصوصی استفاده کرد. وی ادامه داد:  بخش 
خصوصی همواره در کنار دولت بوده و تاکنون هم در بسیاری از پروژه ها ظرفیت 
های خود را نشــان داده است بنابراین باید برای تکمیل پروژه های نهضت ملی 
دوباره به  این بخش توجه کند. گفتنی است دوباره برای آنکه بتوانیم این بازار را 
سامان بخشیم و  پروژه های نهضت ملی مسکن را به اتمام برسانیم  باید به بخش 
خصوصی اعتماد کرد و این در گرو پرداخت تسهیلات ساخت مسکن است که 

وزیر راه وشهرسازی  وعده آن را داده است.

 

 

گــروه اقتصــادی  - دربــاره اینکه آیا 
کاربران از ربات "همستر کوین" به درآمدزایی 
رســیده اند، بررسی ها نشان می دهد تعدادی از 
صرافی ها در جهان در این باره لیست شده اند، 
اگرچه ارزش درآمد حاصله ناچیز بوده اما این 
کوین همچنان در حال مبادله شــدن است ولی 
اینکــه این بازی تا چه زمانــی ادامه، توجیه و 
مفهوم داشته باشد، موضوعی است که در آینده 

مشخص خواهد شد.
اوایل تابســتان ســال جاری بود که نوع 
جدیدی از رمز ارز به نام همستر کوین توانست 
در کشــورهای مختلف از جملــه ایران توجه 
کاربران بسیاری را به خود جلب کند. این بازی 
به این صورت بود کــه در قالب یک ربات در 
دســترس بود و بازیکنان باید با کلیک بر روی 
یک سکه درون بازی مقدار بیشتری توکن جمع 
می کردند. در همان زمان اما و اگرهای بسیاری 

درباره آینده این بازی وجود داشــت تا اینکه با 
گذشــت چند ماه به نظر می رسد اوضاع برای 
بازی تلگرامی همستر خیلی خوب پیش نرفته 
و این سوال مطرح می شود که آیا زمان مرگ آن 

فرا رسیده است؟
در این راستا مصطفی امیری- دبیر انجمن 
فیــن تک و عضو هیأت مدیره ســازمان نظام 
صنفی رایانه ای اســتان تهران درباره آینده این 
نوع رمزارزها اظهار کرد: واقعیت این است که 
ایــن گونه موارد بازی بیش نیســتند و توجه و 
پیچیده در نظر گرفتن آن اشتباه محض است.   

وی افزود: امروزه درحال مشاهده اشکالی 
از بازی ها هستیم که به ازای فعالیت های کاربر، 
در پلتفرمشــان توکن می ســازند که به مراتب 

بیشتر از قبل هم خواهد شد و مسئله پیچیده و 
متفاوتی نیست چراکه این نوع ادبیات در گذشته 
هم وجود داشته است؛ بنابراین برای موضوعات 
این چنینی گذشته ای در رابطه با خلق ارز وجود 

ندارد.
 امیــری در ادامــه صحبت هایش درباره 
درآمد از همستر کوین تصریح کرد: باید به این 
نکته توجه شود که جنس ماجرا از نوع سرگرمی 
است و چندین سال قبل هم چنین موضوعی در 
رابطه با گوگل اتفاق افتاد و به شدت باعث نصب 
گوگل مپ شد و جمعیت بسیاری را درگیر کرد 
اما درنهایت بهره برداری لازم که انجام شد، عملا 
این بازی هم همانند ســایر موارد کنار گذاشته 
شــد. اما تفاوت همستر کوین این است که این 

بــازی اکنون در حوزه بلاکچینی معنا و مفهوم 
پیدا کرده است؛ بنابراین اینکه بتوان گفت پروژه 
جدی یا خلق ارزشی انجام شده با نگاه به گذشته 

می توان درباره آن قیمت گذاری کرد.   
دبیر کمیسیون فین تک و عضو نصر تهران 
درباره نحوه کسب درآمد از آن توسط کاربران 
و صحت آن تشریح کرد: در این زمینه تعدادی از 
صرافی ها در جهان لیست شده اند اگرچه ارزش 
آن ناچیز است اما این کوین در حال مبادله شدن 
اســت اما اینکه بازی تا چه زمانی ادامه، توجیح 
و مفهمومی داشته باشد موضوعی است که در 

آینده مشخص می شود. 
امیری با اشــاره به خطرات و آسیب های 
ورود به چنین پروژه هایی تصریح کرد: طبیعتا 

چنین پروژه هایی که ابعاد میلیونی پیدا می کند، 
می تواند مســئله کلاه برداری در آن اتفاق بیفتد 
و در نتیجــه موجی که بــه راه می افتد، رنگ و 
بوی کلاه برداری داشته باشد. بنابراین همانگونه 
که گفته شــد، هر پروژه ای کــه ابعاد میلیونی 
پیــدا می کند، مانند ثبت نام خودرو یا هر پروژه 
دیگــری که تحریک کننده نیاز بشــر باشــد، 

مشخصا تعدادی قربانی خواهد داشت.  
وی در پایــان صحبت هایش توصیه کرد: 
وارد شدن به هر زمینه ای باید با حدی از آگاهی 
همراه باشد، در این زمینه هم اگر کاربران به چشم 
یک بازی به آن نگاه کنند، آگاهی معنای بزرگی 
ندارد اما مســئله مهم حفظ حریم خصوصی و 
اطلاعاتی است که در این میان  در حال رد و بدل 
شــدن است. به صورت کلی اگر موضوع را در 
حد سرگرمی در نظر بگیریم، حدود احتیاط ها 
در مقایسه با سرمایه گذاری باید متفاوت باشد.  

گروه اقتصادی  -مدیرعامل شــرکت 
شــهر فرودگاهی امام خمینــی )ره( گفت: 
میزان پرواز های خارجی طی سه ماه گذشته 
از طریق فرودگاه امام خمینی )ره( رشــد ۲۰ 

درصدی داشته است.
سعید چلندری، مدیرعامل شرکت شهر 

فرودگاهــی امام خمینی )ره( با بیان اینکه با 
تکمیل تمامی زیرســاخت ها خوشبختانه 
توانســتیم میزان پرواز هــای خارجی خود 
را افزایــش دهیــم؛ گفت: طبــق آمار ها و 
بررسی های صورت گرفته میزان پرواز های 
خارجی در سه ماه تعطیلات تابستانی رشد 

۲۰ درصدی داشته است.
وی ادامه داد: بیشترین پرواز های انجام 
شده مربوط به کشور ترکیه و شهر استانبول 

بوده است که طبق بررسی ها و آمار های ارائه 
شده، بیشــترین میزان پرواز های خارجی از 
فــرودگاه امام خمینــی )ره( صورت گرفته 

است.
مدیرعامل شرکت شــهر فرودگاهی 
امام خمینی )ره( تاکید کرد: بعد از پرواز های 

ترکیه، بیشترین پروازها در سه ماه گذشته به 
نجف و امارات انجام شده است.

چلندری توضیــح داد: در حال حاضر 
روند انجام پرواز هــای خارجی با توجه به 
برنامه ریزی صورت گرفته رشــد داشته و 
خوشبختانه طی یک سال گذشته شاهد رشد 

پرواز ها به کشور های  همسایه بوده ایم.
او اظهــار کرد: در حــال حاضر هیچ 
تغییــری در رونــد پروازی رخ نــداده و ما 
همچنان شــاهد انجام پرواز ها هم از طریق 
شرکت های هواپیمایی داخلی و هم از طریق 

ایرلاین های خارجی هستیم.

گروه اقتصادی  - نگاهی به آمار 
نشــان می دهد هزینه های زندگی یک 
خانواده شــهری و روســتایی در سال 
۱۳۹۹ به طور میانگین در هر ماه، حدود 
۵ و ۳ میلیون تومان بوده اســت ولی در 
سال گذشــته به ترتیب ۱۷ و ۹ میلیون 
تومان شده است. جدیدترین آمار منتشر 
شده از دخل وخرج خانواده های شهری 
و روستایی نشان می دهد در سال گذشته 
متوسط هزینه های یک خانواده شهری 
با رشد ۵۰.۶ درصد نسبت به سال ۱۴۰۱ 
بــه رقم ۲۰۶ میلیون و ۵۲۵ هزار تومان 
رسیده است، به بیان دیگر یک خانواده 
در طــول یک ماه زندگی در شــهر، به 
طور میانگین، بیش از حدود ۱۷ میلیون 
تومان هزینه کرده است. اما در این مدت، 
هزینه های یک خانواده روستایی رشد 
کمتری نسبت به شهرنشــینان داشته 
است و با افزایش ۴۰.۳ درصدی نسبت 
به سال قبل به طور میانگین، ۱۱۰ میلیون 
و ۶۵۹ هزار تومان بوده است که به ازای 
هــر ماه، حدود ۹ میلیــون و ۲۰۰ هزار 

تومان می شود.
جهش سه ساله هزینه ها

هزینه های سالانه خانوار شهری و 
روستایی در مقایسه با پایان سال ۱۳۹۹ 
به ترتیــب ۲۳۲ و ۲۲۴ درصد افزایش 
داشته اســت؛ به بیان دیگر هزینه های 
یک خانواده شهری و روستایی در سال 
۱۳۹۹ به طور میانگین در هر ماه، حدود 
۵ و ۳ میلیون تومان بوده اســت ولی در 
ســال ۱۴۰۲ به ترتیــب ۱۷ و ۹ میلیون 

تومان شده است.
و  خوراکــی  ســهم 
غیرخوراکی ها در سبد هزینه های 

خانواده ها
در سال ۱۴۰۲، متوسط هزینه های 
خوراکــی و دخانی شهرنشــین ها با 
افزایش ۳۶.۶ درصدی نســبت به سال 
قبل بــه رقم ۵۱ میلیــون و ۴۷۶ هزار 
تومان رســیده اســت. رقمی که برای 
یک خانواده روســتایی به طور متوسط 
۴۳ میلیــون و ۷۶۹ هزار تومان بوده که 
نســبت به ســال قبل تر، ۳۳.۲ درصد 

افزایش داشته است. 
از سوی دیگر، نگاهی به هزینه های 
غیرخوراکی خانوار ها در سال گذشته 
نشــان می دهد که یک خانواده شهری 
در ســالی که گذشت، به طور میانگین 
۱۵۵ میلیــون و ۴۸ هــزار تومان هزینه 
غیرخوراکی داشته که در مقایسه به سال 
قبل تر، ۵۵.۹ درصد رشد داشته است. 
این عدد برای خانواده روستایی به طور 
متوســط ۶۶ میلیون و ۸۸۹ هزار تومان 
برآورده شــده است که نسبت به سال 
۱۴۰۱، افزایش ۴۵.۴ درصدی داشــته 

است. 
درآمد ها چقدر بیشتر شد؟

رشــد هزینه هــای خانواده های 
شهری و روســتایی در شرایطی است 
که درآمد ها نیز در این مدت قد کشیده 
اســت. به گونه ای که در سال گذشته، 
متوســط درآمد یک خانواده شــهری 
با رشــد ۵۳.۹ درصدی نسبت به سال 
۱۴۰۱ بــه رقم ۲۵۶ میلیون و ۹۳۷ هزار 
تومان رســیده اســت. رقمی که نشان 

می دهــد ماهانه به طور متوســط، ۲۱ 
میلیون و ۴۱۱ هزار تومان به حساب یک 
خانوار واریز شده است. از سوی دیگر، 
یک خانواده روســتایی در سال گذشته 
به طور میانگین ۱۴۹ میلیون و ۲۹۲ هزار 
تومان درآمد داشــته که نسبت به سال 
۱۴۰۱، افزایش ۵۱.۴ درصدی را به ثبت 
رسانده است. این در شرایطی است که 
درآمد سالانه ۲۵۶ و ۱۴۹ میلیون تومانی 
شهرنشیان و روستایی ها در سال گذشته 
نسبت به پایان ســال ۱۳۹۹، به ترتیب 

۲۴۴ و ۲۵۵ درصد رشد داشته است.
زندگــی در کــدام اســتان، 

گران تر و ارزان تر است؟
اطلاعات مرکز آمار نشان می دهد 
در سال گذشته، بیشترین درآمد و هزینه 
برای خانوار های تهرانی بوده است که 
به ترتیب )به طور متوسط( ۳۳۰ و ۳۸۱ 
میلیون تومان درآمد و هزینه داشته اند. 
در مقابل خانوار های آذربایجان غربی 
کمترین درآمد و هزینه را در سال گذشته 
داشته اند. به گونه ای که مردم این استان، 

ســال قبل به طور متوسط ۱۰۷ میلیون 
تومان هزینــه و ۱۶۳ میلیون تومان نیز 

درامد داشته اند.
اختــاف طبقاتــی افزایش 

یافت
یکی از شــاخص های سنجش 
نابرابــری درآمد جامعه، ضریب جینی 
اســت که عددی بین صفر و یک )صفر 
و صددرصد( اســت که در آن، صفر به 
معنی توزیع کاملًا برابر درآمد یا ثروت 

و یک به معنای نابرابری مطلق در توزیع 
است. حال آمار رسمی نشان می دهد در 
ســال گذشته، این شاخص رشد داشته 
اســت. به گونه ای که ضریب جینی در 
ســال ۱۴۰۲ به ۰.۳۹۷۹ افزایش یافته 
است. شاخصی که برای شهرنشینان نیز 
رشــد داشته و به ۰.۳۸۲۰ رسیده است، 
اما برای خانوار های روســتایی، روند 
متفاوت بوده و با کاهش نسبت به سال 

قبل تر به ۰.۳۵۸۳ رسیده است.

هیاهو برای آینده مبهم همستر!

رشد ۲۰ درصدی پرواز های خارجی در تعطیلات تابستانی

فاصله طبقاتی افزایش یافت؛

جهش ۲۰۰ درصدی هزینه های زندگی ظرف سه سال!

گروه اقتصادی - مدیر پیشــین 
امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران 
گفت: تهران-ریاض می توانند میادین را 
یکپارچه توســعه دهند و یا به صورت 
مساوی سرمایه گذاری و به شکل برابر 
هم بهره برداری داشــته باشــند و این 
همکاری به خواستگاه و علائق طرفین 

برمی گردد.
محســن قمصری ، درباره امکان 
همکاری مشترک ایران و عربستان در 
حوزه نفت و گاز بخصوص در میادین 
مشترک اظهار داشت: ما میادین مشترکی 
مثل اســفندیار، آرش و فروزان و.. را با 
کشــور عربســتان را داریم که بهترین 

حالت توسعه این میادین این است که 
بتوانیم در یک گفتمان صحیح سیاسی  به 
نتایج مشترکی برسیم چراکه به نفع هر 
دو کشور خواهد بود که میادین مشترک 

توسعه پیدا کنند.
وی افزود: تهران-ریاض می توانند 
میادین را یکپارچه توسعه دهند و یا به 
صورت مساوی ســرمایه گذاری و به 
شکل برابر هم بهره برداری داشته باشند 
و این همکاری به خواســتگاه و علائق 
طرفین برمی گردد. مدیر پیشین امور بین 
الملل شــرکت ملی نفت ایران تصریح 
کرد: در هر حال به هر نوعی که دو کشور 
همکاری و اشتراک نظر در حوزه میادین 

نفتی و گازی داشته باشند؛ می تواند مفید 
باشد، هرچند تحریم ها مسائلی خواهد 
داشت زیرا عربســتان از شرکت های 
بزرگ و بین المللی نفتی دنیا اســتفاده 
می کند کــه این شــرکت ها قاعدتا یا 
آمریکایی بوده و یا سرمایه دار آمریکایی 
در آنها حضور دارند که شاید نتوانند در 
شرایط تحریم با ما همکاری کنند ولی 
در هر حال زمینه همکاری فراهم است.

وی خاطرنشــان کرد: باتوجه به 
اینکه روابط دو کشور ایران و عربستان 
از حالت سردی خارج شده و به سمت 
همکاری پیش رفته اســت؛ می توان از 

این شرایط استفاده کرد.

قمصری درباره برگزاری کمیسیون 
مشترک همکاری های اقتصادی ایران 
و عربســتان ســعودی و امــکان رفع 
اختلافات مربوط به توسعه میدان آرش 
بیان داشت: در این فرصت  های مذاکراتی 
و گفت وگو اگر هوشمندانه عمل کنیم 
همیشــه امکان اســتفاده از فرصت ها 
وجود خواهد داشــت ضمــن اینکه 
موضوع میدان آرش مشخص است و 
پرونده آن تقریبا مختومه است. وی ادامه 
داد: دفتری کــه روی این موضوع کار 
می کنند به جمع بندی هایی رسیده اند که 
امیدواریم به نحوی عمل شود که مصالح 
هر سه کشور  تامین شود. مدیر پیشین 

امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران 
توضیح داد: حدود بیش از یک ســال 
قبل کمیسیونی به ریاست آقای خرازی 
وزیر پیشین امور خارجه و از مشاوران 
کنونی مقام معظم رهبری و گروه هایی از 
متخصصین فنی نفت و سیاسی تشکیل 
شــد و جمع بندی هایی در این حوزه 
داشــته و به نتایج کلی رسیدند و شاید 
پیرو همان جمع بندی ها به نتایج مطلوبی 

هم دست پیدا کردند.
به گفتــه وی؛ میدان آرش برخی 
تعاریف مرزی دارد کــه باید روی آن 
تعاریف تمرکز صورت گیرد؛  تاکنون 
مباحث، گفت وگوها و نظرات متعددی 

مطرح شده، اینکه آیا میدان اساسا جزء 
خاک ایران است یا خیر. در هیمن راستا 
در اجلاس و شورای مشورتی که سال 
گذشته برگذار شد به جمع بندی هایی 
رســیدند، چنانچه سه کشــور به این 
نتیجه و جمع بندی رســیده باشند که 
جزء آب های سرزمینی ایران است؛ ما 
می توانیم کار توسعه میدان را آغاز کنیم 
و در غیر این صورت شرایط به گونه ای 

دیگر خواهد بود.
وزیــر نفت اخیــرا و در روز ملی 
عربستان گفته است: براساس توافق ها و 
برنامه ریزی های انجام شده امیدواریم در 
آینده نزدیک شاهد برگزاری کمیسیون 

مشترک همکاری های اقتصادی ایران و 
عربستان سعودی باشیم.

محسن پاک نژاد خاطرنشان کرده 
اســت که دولت چهاردهم به ریاست 
مسعود پزشکیان در چارچوب سیاست 
توســعه روابط با همســایگان توجه 
ویژه ای به توســعه مناسبات با دولت و 
کشور عربستان دارد و بر این باور است 
که همکاری ایران و عربستان سعودی 
به عنوان  دو کشور مهم در منطقه خلیج 
فارس و خاورمیانه، افزون بر تأمین منافع 
ملی و متقابل دو کشــور، می تواند آثار 
و برکات بســیاری برای ثبات و امنیت 
کشــورهای منطقه، همچنین توسعه و 

ارتقاء رفاه مردم این کشورها به ارمغان 
آورد. وی بــا بیان اینکه همکاری های 
چندجانبه ایران و عربســتان در بستر 
ســازمان های بین المللــی و منطقه ای 
ظرفیت فوق العاده ای است که بیش از 
هر زمان دیگر فرصت هایی تازه را فراهم 
کرده است، تاکید کرده است: افزون بر 
بخش های مختلف سازمان ملل، اوپک 
و ســازمان همکاری اسلامی که سابقه 
دیرینه ای دارند، ســازوکارهای جدید 
بین المللی مانند ســازمان شانگهای و 
بریکس نیز از ظرفیت مناســبی برای 
تقویــت روابــط دو کشــور در آینده 

برخوردار هستند.

آغاز فصل جدید همکاری تهران-ریاض

طبق گفته کارشناســان، رسیدگی به 
وضعیــت معادن هر چنــد که متولی 
آن بخــش خصوصی باشــد نیازمند 
حمایت هــای دولتی در تخصیص ارز 
و تســهیل در واردات تجهیزات است. 
ضمــن اینکه باید بحــث ایمنی معادن 
و بازرســی از آن زیــر نظــر وزارت 
صنعت، معدن و تجارت شــدت بگیرد.
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